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جزئیات طرح ویژه پلیس برای تقسیط 
جرائم رانندگی

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گیلان از ارائه تسهیلات 
و تمهیدات ویژه برای ترخیص خودرو و موتورسیکلت های 
توقیفی به مناسبت هفته انتظامی خبر داد.سرهنگ امیر 
طالبی در گفت وگو با خبرنگاران در تشریح این خبر اظهار 
کرد: به مناســبت فرارسیدن هفته انتظامی، تسهیلات 
و تمهیدات بســیار ویژه ای برای ترخیص وسایل نقلیه 
توقیفی در نظر گرفته شده اســت و در این طرح که از 
۱۳ تا ۲۰ مهر ماه اجرا می شــود، شرایط تقسیط جرائم 
رانندگی با پرداخت ۵۰ درصد سوابق امکان پذیر خواهد 
بود.وی با بیان اینکه در این مدت برای خودروهای توقیفی 
فاقد بیمه  نامه با هماهنگی شرکت های مربوطه، امکان 
ترخیص این وســایل نقلیه توقیفی بــا بیمه یک ماهه 
فراهم شده است، افزود: همچنین افراد فاقد گواهینامه 
موتورســیکلت می توانند برای ثبت نام در طرح اعطای 
www.iranianmotorco. گواهینامه آسان به سایت

ir  مراجعه کنند.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان 
گیلان گفت: مالکان وسیله نقلیه بدون نیاز به حضور در 
مراکز پلیس راهور یا دفاتر پلیس ۱۰+ می توانند به صورت 
کاملا غیر حضوری و با استفاده از برنامه کاربردی پلیس 

من نسبت به ترخیص وسایط نقلیه خود اقدام کنند.

جنجال خبر یک معافیت عجیب سربازی 
در ایران

انتشار خبری با عنوان »معافیت با خالکوبی« در فضای 
مجازی سر و صدای زیادی به پا کرده است.

»معافیــت با خالکوبــی« عنوان مطلبی اســت که در 
فضای مجازی منتشر شده و این فکر را تداعی می کند 
که به واسطه خالکوبی می توان معافیت سربازی را اخذ 
کرد. اصل خبر در واقع گفت وگوی تلویزیونی با ســردار 
تقی مهری رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا است.

گفت وگویی که در آن ســردار مهری روند اخذ معافیت 
پزشــکی را توضیح داده و در ادامه در پاســخ به مجری 
برنامه که می پرسد با خالکوبی هم افراد معاف می شوند؟ 
سردار جواب می دهد: »خالکوبی تشخیصش با پزشک 
معالج اســت اگر خالکوبی در جاهای حســاس باشــد 
پزشــکان و روانشناســان یک سری ســوالات را از فرد 
پرسیده و بر اساس سوالات تشخیص می دهند که این 
فرد دچار مشکل و بیماری اعصاب و روان است یا نه، اما 
در خیلی جاهای دیگر می تواند خالکوبی به صورت عادی 
باشد و مشکلی هم ایجاد نکند«.اگرچه در این گفت وگو 
هیچ صحبتی از اعطای معافیت با تتوی گردن نشده است 
اما همشــهری مدعی شده که با پیگیری ها از مسؤولان 
ستاد کل نیروهای مسلح نیز حاکی از آن است که فرآیند 
دریافت معافیت از خدمت سربازی طبق قانون مشخص و 
روشن است و باید یک سری فاکتورها اخذ شود و در هیچ 
جای قانون صحبتی از تتو و خالکوبی نشده که به واسطه 

آن به فرد معافیت اعطاء کرد.

دستگیری یک مامورقلابی دیگر
به نظر می رســد دســتگیری ماموران قلابی همچنان 
ادامه داشته باشد کمااینکه فرمانده انتظامی شهرستان 
ری از دســتگیری فردی که در پوشــش مامور پلیس 
اقدام به سرقت از شهروندان کرده بود، خبرداد.سرهنگ 
محمدقاسم طرهانی در این باره گفـــت: چندی پیش 
گزارشــی از وقوع ســرقت و اخاذی از شهروندان تحت 
عنوان مأمور پلیس در محدوده شــمس آباد شهرستان 
ری به پلیس گزارش داده شــد که درپی آن رسیدگی 
به موضوع و شناســایی متهم در دستورکار کارآگاهان 
پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی شهرســتان ری قرار 
گرفت و کارآگاهان در نخســتین گام بــا بهره گیری از 
شیوه های کشــف نوین جرم و روش های علمی متوجه 
شدند، متهم دارای سابقه کیفری است و پیش از این نیز 
دستگیر شده است.وی ادامه داد: کارآگاهان پلیس آگاهی 
پس از شناسایی هویت این فرد با اقدامات اطلاعاتی، در 
چهاردهم مهرماه مخفیگاه متهم را نیز در شــمس آباد 
مورد شناسایی قرار دادند و پس از دریافت این اطلاعات 
اقدام به هماهنگی  با مرجع قضائــی کرده و در جریان 
عملیاتی که به اجــرا درآمد، این فرد را در مخفیگاهش 

دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند.  
فرمانده انتظامی شهرستان ری با اشاره به انجام بازرسی از 
محل دستگیری این فرد گفت: ماموران در جریان بازرسی 
انجام شــده تجهیزات  نظامی تقلبی را از مخفیگاه وی 
کشف و ضبط کردند. همچنین متهم که ۳۰ سال سن 
داشت، پس از انتقال به پلیس آگاهی مورد بازجویی قرار 
گرفت که در جریان آن به جرم خود مبنی بر ســه فقره 

سرقت در پوشش مامور پلیس اعتراف کرد.

تیراندازی و تعقیب و گریز پلیس و 
سارقان در یوسف آباد تهران

کلانتری یوســف آباد تهران اعلام کرد پلیس به سمت 
سارقانی که اقدام به فرار کردند تیراندازی کرده است.

ســرهنگ حمید کلانتری، بابیان اینکه ساعت ۲۲:۰۰ 
چهارشنبه ۱۲ مهرماه ۱۴۰۲، از طریق تماس شهروندان 
با مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ تهران، گزارش تردد 
مشکوک یک دستگاه ۲۰۶ سفیدرنگ پلاک مخدوش با 
سه سرنشین جوان در خیابان شهید فکوری، به کلانتری 
۱۲۵ یوســف آباد اعلام شد گفت:با حضور واحد گشت 
کلانتری یوســف آباد در محل و پیاده شــدن مأموران 
از خودرو پلیس جهت بررســی ارکان هویتی خودرو و 
شناسایی سرنشینان، راننده ۲۰۶ با سرعت بالا و به قصد 
آســیب زدن به سمت مأموران حمله ور شده و در ادامه 

اقدام به متواری شدن از محل می کند.
وی گفت: سرانجام در ضلع شمالی پارک لاله، راننده ۲۰۶ 
به ناچار مجبور به توقف شده؛ با حضور مأموران و همزمان 
با دستگیری سرنشینان ۲۰۶ مشخص شد که در جریان 
تعقیب و گریز و تیراندازی مأموران، دو سرنشــین ۲۰۶ 
مورد اصابت گلوله قرار گرفتند و سرنشینان آن دستگیر 

شدند. 

حوادث

 شیوع بالاتر سرطان معده
 در نوار شمالی کشور

رئیس انجمن آندوسکوپی های گوارشی ایران درباره 
وضعیت پراکندگی سرطان های دستگاه گوارش در 
کشور، گفت: در نوار شمالی کشور، سرطان معده و 
مری شیوع نســبتا بالاتری دارند و هرچه به سمت 
جنوب حرکت کنیم، شــیوع ســرطان روده بزرگ 
افزایش می یابد. شیوع سرطان کبد نیز در تمام کشور 

روندی مشابه دیده می شود.
دکتر کامــران باقری لنکرانی گفــت: در جهان ۲۶ 
درصد ســرطان ها مربوط به ســرطان های گوارشی 
است؛ ولی ۳۵ درصد مرگ ناشی از سرطان ها مربوط 
به ســرطان های گوارشی و کبدی است و این نشان 
می دهد که تاثیر این ســرطان ها در امید به زندگی، 

بیش از شیوع آنها است.
وی افزود: در کشور ما نیز آمارها حاکی از این است 
که کماکان ســرطان معده اولین عامل مرگ ناشی 
از سرطان در کشور اســت. شیوع سرطان معده به 
دلایلی از جمله رعایت بهداشــت و کاهش عفونت 
»هلیکوباکتر پیلــوری« )نوعی باکتری اســت که 
می توانــد باعث ایجاد عفونت در معده و اثنی عشــر 
شود( کاهشی شده است؛ اما نوع دیگری از سرطان 
معده که ارتباط خاصی با هلیکوباکتر ندارد و بیشتر 
با سبک زندگی غربی مانند مصرف فست فود، سیگار، 
الکل و افزایش چاقی مرتبط است، افزایش یافته است 
و متاسفانه این نوع از سرطان هم سنین جوان تری 

را درگیر می کند.

کودکان در مهدهای کودک »بیمه« 
می شوند

به دنبال وقوع حوادث مختلــف در مهدکودک ها، 
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک اعلام کرده 

که کودکان در مهدها »بیمه« می شوند. 
مجتبی همتی فر ، با بیــان اینکه ۷ میلیون و ۳۰۰ 
هزار کودک داریم که از این تعداد تنها ۹۰۰ هزار نفر 
تحت پوشش سازمان تعلیم و تربیت کودک هستند.

وی اظهــار کرد: ۳۲ هزار کودکســتان در ســامانه 
سازمان ثبت شده اند که از این طریق توانستیم ۹۰۰ 
هزار کودک را در مراکز کودکستان پوشش دهیم. با 
احتساب کودکستان ها در مدارس دولتی، توانستیم 
پوشــش را ۳.۵ تا ۴ میلیون نفــر افزایش دهیم اما 

نیازمند توسعه زیرساخت هستیم.
همتی فر گفت: از کودکستان ها نظر خواهی شده است 
تا نیازمندی بیمه ای خود را اعلام کنند، نهایتا ناظر 
بر حوادثی که وجود دارد و مسئولیت مدنی کارکنان 
کودکستان ها، بیمه این مراکز را یک هفته ای است 
که برقرار کردیم. از اول مهر تا سال تحصیلی بعدی 

بچه ها تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.

لزوم تکمیل شبکه بزرگراهی و حمل و 
نقل عمومی 

به دنبال ترافیک چند روز اخیر تهران، رئیس شورای 
اسلامی شــهر بر لزوم تکمیل شــبکه بزرگراهی و 
همچنین توسعه حمل و نقل عمومی در تهران برای 

تحقق ترافیک روان تاکید کرد.
مهدی چمران در آئین بهره برداری از بزرگراه شهید 
بروجردی گفت: این بزرگــراه و بزرگراه یادگار امام 
سال های ســال متوقف شــده بود که در این دوره 
شهرداری با جدیت کار آن را دنبال کرد و این بزرگراه 
به اتمام رسید. امیدواریم بزرگراه شهید بروجردی در 
فاز دوم نیز با توجه به وعده شــهردار تهران در ۲۲ 
بهمن امسال به بهره برداری برسد و به میدان فتح و 

بزرگراه یادگار امام متصل شود.
وی ادامه داد: مسیر شمالی – جنوبی در غرب تهران 
با اتصال این بزرگراه به یادگار امام کامل خواهد شد. 
قطعا پروژه هایی که آغاز شده و در حال اتمام است، 
فرصت خوبی است و خدمتگزاری شورا و شهرداری 

به مردم تهران را فراهم می کند.
به گفته رییس شــورای شــهر تهران، بــی تردید 
هر چه این مســیرها زودتر به بهره برداری برســد 
ترافیک روان تری در تهران خواهیم داشت. البته اگر 
خودروهای کمتری وارد چرخه حمل و نقل شــهر 
تهران شود که متاسفانه این کار انجام نمی شود، اما ما 
وظیفه خود یعنی ساخت بزرگراه ها و تکمیل شبکه 

حمل و نقل عمومی را انجام می دهیم.

تغییر ساعت های آموزشی مدارس
معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش با اشاره 
به این که همه ما باید نسبت به زمان آموزش بچه ها 
در مدرسه حساس باشــیم، گفت: ساعات آموزشی 
مدارس باید در پنج زنگ ۴۵ دقیقه ای تنظیم شود 
تا معلم بتواند در هر زنگ دو موقعیت یادگیری و ۵ 

دقیقه استراحت بین آن داشته باشد.
معصومه نجفی پازکی تصریح کرد: والدین باید دقت 
و توجه کافی به داشــتن کتابخانه کلاسی به عنوان 
مهم ترین منابع آموزشــی در مدرسه داشته باشند. 
همچنیــن اولیاء ، مدرســه را در فعــال کردن یک 
کتابخانه کلاسی که شامل تعدادی کتاب مناسب با 
گروه سنی دانش آموزان باشد و در دسترس بچه ها 

قرار گیرد، یاری کنند.
وی نقش والدین در این مسیر را بسیار مهم و اساسی 
دانست و از آنها خواست جریان داشتن تربیت تمام 

ساحتی در مدرسه را رصد و مطالبه کنند.
معــاون آموزش ابتدایی از والدیــن دانش آموزان 
درخواســت کرد تغییرات رویکــردی در آموزش 
نویــن را بپذیرنــد و با تاکید بر مردود دانســتن 
رونویسی های بدون فکر، کودک خود را به خواندن 
مطالب کتاب تشــویق کنند که تاثیر بیشتری در 
یادگیری و فهم مطالب و در نهایت آموزش املای 

کلمات دارد.

هاشور

همدلی|  زمین لرزه ۶/۳ ریشتری که در عمق ۷ 
کیلومتری زمین و در مرزشمال غرب افغانستان با 
ایران رخ داد باعث شد تا شهرهای شمال شرقی 
کشور مانند تایباد و خواف و حتی مشهد نیز بارها 
بلرزد و این شهرها در حالت آماده باش قرار بگیرند 
و بار دیگر باعث شد سنارویوی»اگر زلزله بیاید..« 

دوباره با حرارت فراوان مطرح شود. 
به گفته منابع خبری، مقامات هرات می گویند که 
این زلزله که ساعت ۱۰:۱۱:۰۲ شنبه، ۱۵ مهرماه 
رخ داد تاکنون دستکم ۱۴ کشته و ده ها زخمی 
داشته است.خبرگزاری فرانسه به نقل از »طالب 
شهید« یکی از مقامات محلی اعلام کرد: متأسفانه 
این زمین لرزه خسارات سنگینی به بازماندگان در 
هرات وارد کــرده و تاکنون ۳۰۰ مورد مصدوم و 
۳۰ کشــته تایید شده اســت.»ملا جان سید«، 
سخنگوی اداره مبارزه با حوادث طبیعی افغانستان 
نیز به خبرگزاری فرانسه گفته است که احتمال 
افزایــش قربانیان به ویژه در مناطق روســتایی 
وجود دارد.این در حالی اســت کــه ابتدا مرکز 
زمین شناسی آمریکا شدت این زلزله را ۶.۳ ریشتر 
اعلام کرده اما »مرکز تحقیقات علوم زمین آلمان« 
اعلام کرد که بنابــر داده های اولیه، بزرگی زلزله 
۶.۲ ریشــتر بوده هرچند در به روزرسانی داده ها، 
بزرگی آن به ۵.۶ ریشــتر کاهش یافته اســت.

در عین حال منابع خبری منطقه ای نیز بزرگی 
این زلزله را ۶.۲ ریشتر اعلام کردند که با چندین 
پیش لرزه و چند پس لرزه نسبتا شدید همراه بوده 
است. بنابر گزارش ایندیا تودی، کانون زلزله حدود 
۴۰ کیلومتری شمال غرب شهر هرات بوده است. 
این زلزله در عمق ۱۰ کیلومتری زمین رخ داده 
است.این زمین لرزه در ترکمنستان و ازبکستان نیز 
احساس شده است. همچنین بنابر گزارش ایسنا، 
این لرزه ها در برخی مناطق ایران هم احســاس 

شده است.
آماده باش استان

اما همانطور که گفته شد این زلزله در بسیاری از 
شهرهای شمال شرق کشور نیز احساس و همین 
امر منجر به آماده باش کلیه دستگاه های مرتبط 
شــد. محســن نجات، مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری خراســان رضوی با بیان اینکه زلزله 
در مرز ما در شــرق تایبا   حــدودا ۸۸ کیلومتر 
فاصله دارد،رخ داده است گفت: ۲۵ تیم امدادی 
به مناطق تایباد و روســتاها اعزام شــده اند و به 
شــهرهای اطراف نیز آماده باش داده شده است. 

تاکنون بیش از ۳۶ مورد پس لرزه داشته ایم. 
ایــن در حالی بود که تا عصر دیروز ۹ زلزله های 
تقریبا شدید دیگری باشــدت های  ۵.۶ ، ۴.۱ ، 

۶.۵ ، ۳.۷ و ۶.۳ و... ریشــتر نیز در منطقه مزبور 
رخ داد که باعث شد تا اداره کل مدیریت بحران 
استانداری خراسان رضوی اطلاعیه ای صادر کند. 
در متن اطلاعیه اداره کل مدیریت بحران استان 
آمده اســت: با توجه به زمین لرزه های در شمال 
غرب افغانســتان که در شهر مشهد و تعدادی از 
شهرستان های مرزی احســاس شد، موارد ذیل 
مورد تأکید می باشد: ضرورت دارد هم استانی های 
عزیز، آرامش خود را در چنین شــرایطی حفظ 
نمایند. همچنین اخبار و اطلاعات را از رسانه های 
معتبــر دریافت کنند. برای احتیاط، ســاکنین 
ســاختمان های بلند مرتبه تا عصر روز گذشته 

بیرون از ساختمان حضور داشته باشند.
در همین راســتا رئیس ســازمان امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر نیز  با اشــاره به وقوع زلزله 
بــالای ۶ ریشــتر در افغانســتان، از آماده باش 

امدادگران در استان  های مرزی کشور خبر داد.
محمودی ادامه داد: با توجه به اینکه محل وقوع 
این زلزله در ۲۸۱ کیلومتری شــهر مشهد اتفاق 
افتاد و زلزله در اســتان های خراســان رضوی و 
خراســان جنوبی احساس شده است، امدادگران 
و نجاتگران در این دو استان در حالت آماده باش 

قرار گرفتند.
از فرودگاه تا تلفن

اما با توجه به اهمیــت فرودگاه ها در زمان وقوع 
بحران و نقشــی که می توانند در امداد رسانی به 
حادثه دیدگان داشته باشند، سلامت آن می تواند 
حایز اهمیت باشــد. در همین راســتا محمود 
امانی بنی، مدیرکل فرودگاه های خراسان  رضوی 
گفت: فرودگاه مشــهد به حالت آماده باش کامل 
درآمده است گرچه زلزله به تاسیسات زیربنایی 
و ســطوح پروازی فرودگاه بین المللی شــهید 
هاشمی نژاد مشهد هیچ خسارتی وارد نکرده است.

همچنین حســن اروجی، مدیرعامل شــرکت 
ارتباطات ســیار استان نیز در خصوص وضعیت 
ارتباطات ثابت و ســیار گفت: طبق گزارشــات 
خوشــبختانه در حوزه تلفن همراه، ثابت و حتی 
دیتا قطعی نداشته ایم. شبکه نرمال و پایدار بوده 
و تنها در لحظــات اولیه وقوع زلزلــه، مقداری 
ترافیک در شبکه وجود داشت اما تاکنون قطعی 

نداشته ایم.
مردم در خیابان ها

بعد از مشــهد که مردم آن ســاعت ها از ترس 
احتمال وقوع زلزله در خیابان بودند، ازآنجاییکه 
شــدت زلزله در تایباد بیشتر احساس شده بود، 
مردم این شهربه خیابان ها ریختند و ساعتها در 
سطح شهر ســرگردان بودند.   بر همین اساس 

رئیس جمعیت هلال احمر تایباد اعلام کرد: تمامی 
اماکن اضطراری در سطح آمادگی کامل قرار دارند 
و در صورت نیاز شــهروندان می توانند استفاده 
کنند، در هر منطقه و روستا مکانی برای اسکان 

اضطراری شناسایی و پیش بینی شده است.
محمود افکن پور، رئیس اداره آموزش و پرورش 
تایباد نیز ضمن اعلام خبر تعطیلی مدارس این 
شهر عنوان کرد: تعطیلی مدارس در پی وقوع چند 
زمین لرزه در این شهرستان و به تبع نگرانی شدید 
خانواده ها بودگرچه خوشبختانه هیچ گونه مشکلی 
در مدارس نداشــتیم.محمدرضا رضایی، معاون 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرمانداری تایباد هم 
اظهار کرد: براساس تصویب ستاد بحران تایباد، 
علاوه بر تعطیلی مدارس در دو نوبت صبح و عصر 
شــنبه و صبح یکشنبه ، کلیه تالارهای پذیرایی 
سالن ها و اماکن ورزشی شهرستان نیز برای امروز 

تعطیل شد.
فرماندار کاشــمرهم بــه عنوان یکــی دیگر از 
شهرهایی که تحت تاثیر زلزله قرار داشته است 
با بیان اینکه شــدت این زمین لرزه به حدی بود 
که بسیاری از شهرهای خراسان رضوی احساس 
شــد، افزود: درپی وقوع این زمین لرزه که مرکز 
آن افغانستان بوده است دســتگاه های امدادی، 

خدماتی و ... به حالت آماده باش درآمدند.
در عیــن حال مهدی عباســپور فرماندار خواف 
هم از پیش بینی ۸ مکان اضطراری برای مواقع 

اضطراری و زلزله احتمالی خبر داد. 
احتمال وقوع زلزله ای شدید

»آیا زلزله بزرگی در کمین مردم شهرهای شرقی 
ایران است؟« این ســوال شاید مهمترین سوال 
مردم و بخصوص شهروندان مناطق مرزی همجوار 
با افغانستان باشد. سوالی که باعث شده تا نه تنها 
تمامی دستگاه های امداد رسان در حالت آماده 
باش قرار بگیرند که حتی مردم نیز وحشت زده 
شب را در خیابان ها و پارک ها سپری کنند. با این 

وجود »علی بیت اللهی« مدیر بخش مرکز زلزله 
شناسی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
در گفت و گو با »همدلی« با اشاره به منشا بروز 
این زلزله می گوید: منشاء زلزله های روز گذشته 
افغانستان، گســل»درونه« بوده است که بخش 
اعظمی از آن در شمال ایران قرار دارد و به خاک 
افعانستان و از آن طرف تا هند و ... هم کشیده می 
شود. گسلی که گرچه در طول تاریخ مسبب زلزله 
های بسیاری شده است اما، در عین حال از زمانی 
که دستگاه ها مامور ثبت زلزله شده اند یعنی از 
حدود سال ۱۹۰۰، زلزله بزرگ و تاثیر گذاری در 

این نواحی و با محوریت آن رخ نداده است.      
وی با اشاره به اینکه نوع آزاد شدن انرژی می تواند 
نقش مهمی در ادامــه دار بودن وقوع یک زلزله 
داشته باشد گفت: به زبان ساده هر چه زلزله ای 
که رخ می دهد شدیدتر باشد، انرژی ذخیره شده 
که معرف انبوه تنش های تکنوتیکی زمین است 
بیشتر آزاد می شود و در نتیجه با کم شدن انرژی 
داخل زمین، احتمال وقوع زلزله های شدید نیز 

کمتر می شود
بیت اللهــی همچنین در تحلیــل زلزله روز 
گذشــته افغانســتان و احتمال وقــوع آن در 
داخل کشــور نیز گفت: از آنجاییکه زلزله رخ 
داده با بزرگی ۶/۵ ریشــتر بوده و با توجه به 
اینکه چندین زلزله شدید دیگر هم بعد از آن 
رخ داده، به نظر می رسد که باید انرژی درونی 
زمین تاحدود زیادی تخلیه شده باشد. گرچه 
اگر زلزله اولیه بالای ۷/۳ ریشــتر بود مسلما 
از همان ابتدا احتمال وقوع زلزله های شــدید 
بعدی کاهش پیدا می کــرد ولی به هر حال 
همین مقداری هم که رخ داده می تواند باعث 
کاهش ریسک وقوع زلزله شدید دیگری شود. 
بنابراین معتقدم مردم این مناطق نباید نگران 
وقوع زلزله ای شــدید باشند مگر آنکه اتفاق 

غیر مترقبه ای  رخ دهد.   

 همدلی احتمال وقوع زلزله ای شدید
 در مناطق مرزی شرق کشور را بررسی می کند: 

شاید بیاید شاید نه!

بعد از حاشــیه هایی که در مورد انفصال سازمان سنجش از 
وزارت علوم و نظارت ریاســت جمهوری بــر آن رخ داد، یک 
نماینــده مجلس با غیرقانونی خواندن این اقدام گفت: ما یک 
الحاقیه ای در برنامه هفتم توسعه داشتیم؛ در آن الحاقیه  گفته 
شده که سازمان سنجش آموزش کشور برای همیشه زیر نظر 

وزارت علوم باقی بماند.
»ذبیح الله اعظمی« نماینــده جیرفت و عنبرآباد توضیح داد: 
نمی توان یک نهاد مهم آموزشــی و نظارتی که در بسیاری از 
موارد در توسعه علمی و فرهنگی کشور نقش موثری دارد، از 

بدنه وزارت علوم جدا شود و زیر نظر ریاست جمهوری برود. 
نماینده مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: با این اقدام عملا 
نظارت مجلس نزدیک به صفر می رسد. در شرایط قبلی، ما به 
واسطه اختیارات قانونی که داریم، به راحتی می توانستیم از وزرا 
پاسخ بخواهیم و پیگیر مسائل مختلف شویم، اما وقتی سازمان 
سنجش زیر نظر ریاســت جمهوری باشد، عملا دیگر چنین 
کاری ممکن نیست. اعظمی افزود: از نظر نمایندگان مجلس 
کاری که از سمت شــورای عالی انقلاب فرهنگی انجام شده، 
غیرقانونی است، ولی ما یک الحاقیه ای در برنامه هفتم توسعه 
داشتیم؛ در آن الحاقیه  گفته شده که سازمان سنجش آموزش 

کشور برای همیشه زیر نظر وزارت علوم باقی بماند. 
معاون آموزشی و پژوهشی اسبق دانشگاه جیرفت تصریح کرد: 
البته هنوز برنامه هفتم توســعه در دســت بررسی است و در 
صورتی که مصوب شــود و اگر نمایندگان مجلس، بخصوص 
اعضای کمیسیون آموزش که با این موضوعات همراه هستند 
دنبال موضوع را بگیرند، دیگر دولت اجازه ندارد ناظر سازمان 
سنجش شود و مجددا این سازمان به وزارت علوم باز می گردد. 
اعظمی در مورد تبعات آموزشــی جداسازی سازمان سنجش 
از وزارت علــوم نیــز بیان کــرد: این روند جداســازی قطعا 
تبعــات زیــادی دارد؛ وزارت علوم مطابــق قوانین منظم و با 
ســختگیری های امنیتی بالایی در حال برگزاری آزمون های 
مختلف اســت. تازه خیلی از ســازمان ها و دستگاه استخدام 
نیروی های انسانی خود را از طریق آزمونی که سازمان سنجش 
می گیرد، انجام می دهند چرا که همه به کیفیت و کمیت کار 
این سازمان واقف هســتند. حالا وقتی چنین نهادی زیر نظر 
ریاســت جمهوری برود، دیگر شکی نیست تخلفاتی که امروز 
مطرح می شود در آینده به شکل محرز و زیاد بروز پیدا می کند. 
این نماینــده مجلس اضافه کرد:  این دولت و دولت های قبلی 
اشتباهاتی داشته و دارند و این جداسازی نیز یکی از اشتباهات 

دولت فعلی اســت. مانند ادغام سه وزارتخانه صنعت، معدن و 
تجارت که در جهت کوچک سازی دولت صورت گرفت و حالا 
پشیمان هستند و می خواهند دوباره به حالت قبل برگردانند. 
این کارها آزمون و خطا اســت و انتظار نداریم دولت ها دست 
به چنین خطاهای بزرگی بزنند. از این دســت اشتباهات باز 
هم وجود داشــته و دارد. به عنــوان نمونه هم اکنون حداقل 
۱۷ نهاد و وزاتخانه مختلف، متولی انجام کار برای روســتاها 
هستند و هیچکدامشان نیز خروجی کارشان معلوم نیست. یک 
بخشــی از کار آن ها زیر نظر ریاســت جمهوری و یک بخش 
تحت نظر وزارت جهادکشــاورزی و… است. اعظمی عنوان 
کرد: من معتقدم انتقال نظارت بر ســازمان سنجش آموزش 
کشــور به ریاســت جمهوری، به آموزش کشور بسیار صدمه 
می زند و وزارت علوم آســیب می بیند. هر ســال وزارت علوم 
با قوانین سختگیرانه اش مشکلاتی برای برگزاری کنکور دارد 
و ســازمان سنجش همه تلاشش را برای برگزاری آزمون های 
مختلف انجام داده اســت و تصور کنید یک دفعه همه کارها 
و مسئولیت ها و تجربیاتی که وزارت علوم و سازمان سنجش 
طی سال ها کسب کرده اند را کنار بگذاریم و این سازمان را به 

ریاست جمهوری بدهیم. 

انتقادبهانفصالغیرقانونیسازمانسنجشازوزارتعلوم

به دنبال انتشار اخبار ضد و نقیضی در مورد احتمال تغییر محدوده 
طرح ترافیک تهران، رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر 
تهران در مورد اعمال تغییرات در طرح ترافیک تهران از ســوی 
شهرداری تهران توضیحاتی ارائه کرده و گفته است؛ امروز محدوده 
طرح ترافیک به هیچ عنوان مطلوبیت ندارد؛ لذا به غیر از مسائل 
اقتصادی، از شهرداری خواستیم بر ابعاد مختلف فنی، اجتماعی و 

اقتصادی اجرای طرح ترافیک بررسی بیشتری داشته باشند.
عفر تشکری هاشــمی در مورد مصوبه شــورای ترافیک تهران 
پیرامون اعمال تغییراتی در خصوص اجرای طرح ترافیک افزود: 
موضوع طرح ترافیک به سالهای دور که جمعیت، گستردگی معابر، 
افزایش خودروها و.... به مانند امروز نبود، برمی گردد و آن زمان اگر 
محدوده ای را به عنوان محدوده طرح ترافیک انتخاب کردند به 
اقتضای شرایط همان سالها بود و در طول سالها به دلیل تغییرات 
بسیار گســترده ای که در شهر رخ داده است همچون جمعیت، 
نوع کسب و کارها، توسعه شهر تهران، افزایش وسایل شخصی و... 

حتما اجرای طرح ترافیک نیازمند بازنگری است.
وی با بیان اینکه نمی توان نســخه ای که بیش از ۴۰ سال پبش 
نوشته شده، همچنان راه حل مطلوب ما باشد، ادامه داد: در برنامه 
توسعه شهرداری تهران از مدیران شهرداری خواستیم که در مورد 
نحوه اجرای طرح ترافیک فعلی، کاری کارشناسی و دقیق انجام 
دهند؛ اما آن چیزی که از طریق رســانه ها مطلع شدیم که در 
شورای ترافیک شهر تهران نیز ظاهراً تصویب شده و سازمان حمل 

و نقل ترافیک نیز این موضوع را دنبال می کند، عمدتاً نگاه عدالت 
در پرداخت هــا را دنبال می کنند، در حالی که بخش کوچکی از 

اصلاح طرح ترافیک می توانست معطوف به نظام پرداخت باشد.
وی با بیان اینکه ما در اصلاح طرح ترافیک شهر تهران به دنبال 
مسائل فنی و ترافیکی در محدوده بودیم، اظهار کرد: موضوعاتی 
همچون اینکه آیا باید محدوده فعلی حفظ شود؟ آیا محدوده باید 
گسترش یابد؟ یا حتی محدوده حمع شود؟ اینکه چه نوع الزاماتی 
بــرای محدوده های طرح ترافیک باید در نظر گرفته شــود؟چه 
مشــاغل و چه گروه های اجتماعی باید استفاده کنند؟ سوالات 
اصلی هستند که در بازنگری طرح ترافیک باید به آن پاسخ داده 
شود.تشــکری هاشــمی گفت: در حال حاضر در محدوده طرح 
ترافیک با وجود اعمال قوانین، شــاهدیم که آلوده ترین و بغرنج 
ترین وضعیت ترافیک در همین محدوده است که نشان می دهد 
یا وظایف به خوبی اجرا نمی شود و یا دیگر طرح ترافیک پاسخگو 
نیست و امروز محدوده طرح ترافیک مان به هیچ عنوان مطلوبیت 
ندارد؛ لذا به غیر از مسائل اقتصادی، از شهرداری خواستیم بر ابعاد 
مختلف فنی، اجتماعی و اقتصادی اجرای طرح ترافیک بررسی 

بیشتری داشته باشند.
به گفته این عضو شورای شهر تهران، بسیاری از نقاط دیگر شهر 
شرایط مشابه محدوده مرکزی شهر همچون بازار را پیدا کردند، در 
شرق تهران، شمال و ... بازارهای پررونق زیادی شکل گرفته است. 
بنابراین در برنامه توسعه چهارم از شهرداری تهران خواستیم که 

در مورد وضعیت محدوده که آیا اساسا جمع شود یا توسعه پیدا 
کنــد و... ، در طرح مطالعه کنند و عدالت در پرداخت فقط یک 

قسمت از مطالعات است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است محدوده های طرح 
ترافیک در شــهر تهران توسعه یابد؟ گفت: ما فعلا می خواهیم 
متخصصان ترافیک، شرایط تهران را بررسی کنند و ممکن است 
برای تهران چند قطب محــدوده ترافیکی تعریف کنند و حتی 
ممکن اســت بگویند ایده ایجاد محدودیت در محدوده مرکزی 
یعنی طرح ترافیک فعلی غلط است و باید بررسی تخصصی صورت 
گیرد.تشکری هاشمی با تأکید بر اینکه در حال حاضر خودمان را 
مقید به طرحی نمی کنیم و منتظر بررسی متخصصان ترافیکی 
خواهیم ماند، افزود: بخشی از طرح ترافیک جدید تهران همچون 
تعیین محدوده، زمان اجرای طرح و... باید برای بررسی و تصویب 
شــود و به صحن علنی شورای شهر بیاید که در حال حاضر این 
موضوع از سوی متخصصان ترافیکی در حال بررسی بوده و هنوز 

کامل نشده است.
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